
   
 

6. september 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvordan forestiller Naalakkersuisut at vi i Grønland skal forsvare vores territorium herunder 

vores farvand i tilfælde af selvstændighed? 

 

2. Har Naalakkersuisust rettet henvendelse til USA og forhørt sig hvad det vil koste os at blive 

beskyttet af USA? 

 

3. Har Naalakkersuisut rettet henvendelse til Island for at forehøre sig om, hvad den “islandske 

model” med kystvagtfunktion koster? 

 

4. Er Naalakkersuisut enig med chefen for Center for Arktiske Sikkerhedsstudier ved 

Forsvarsakademiet, når denne vurderer, at det vil koste nogle milliarder kroner at etablere en 

“islandsk model”? 

a. Hvis ikke bedes Naalakkersuisut komme med et bud på, hvad man selv vurderer prisen til 

at være 

b. Hvordan vil Naalakkersuisut finansiere en “islandsk model”? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Det er ingen hemmelighed, at der er store magtpolitiske interesser i hele det arktiske område. Demokraatit 

ser Grønland som en naturlig del af den vestlige verden og et selvstændigt Grønland må og skal efter vores 

mening fortsat orientere sig i denne retning. 

 

Det er derfor vigtigt, at vi som land har en plan for, hvordan vi skal forsvare vores land og vores farvand i 

tilfælde af selvstændighed. Naalakkersuisut vil demilitarisere hele landet og Naalakkersuisoq for 

Udenrigsanliggender, Erhverv, Handel og Klima har ved flere lejligheder udtalt, at han vil have et 

demilitariseret Grønland og at han fremover ønsker at USA skal varetage forsvaret af Grønland suppleret 

med en lokal kystvagtsfunktion. 

 

I den forbindelse er det interessant at vide, hvorvidt Naalakkersuisut på nogen måde har gennemtænkt 

dette scenarium eller om udtalelserne udelukkende bygger på gætværk og mavefornemmelser. 

 

 



   
 

Jeg ønsker at mine spørgsmål må blive besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 


